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Kövér László: mi magyarok, szerte a Kárpát-medencében, ismét részt vehetünk 

egymás életében 
2024. február 29. – MTI, hirado.hu, Magyar Hírlap, Demokrata, PestiSrácok.hu 

Egy rettenetesen nehéz évszázad után, elindítva a magyar nemzet határokon átívelő 

újraegyesítésének folyamatát, a magyarok szerte a Kárpát-medencében ismét részt vehetnek 

egymás életében - mondta Kövér László a 15. Kárpát-medencei Egyetemek Kupáján (KEK) 

résztvevő sportolók előtt tartott ünnepélyes megnyitón Budapesten. Az Országgyűlés elnöke, 

aki a KEK fővédnöke, rámutatott, hogy az immár hagyománnyá nemesedett Kárpát-medencei 

egyetemi kupa a sport révén segíti a résztvevőket abban, hogy gyarapodjon a kapcsolati tőkéjük 

a Kárpát-medencei magyar világban. Lehetőséget teremt arra, hogy minél több olyan társat 

találjanak, akiknek segítségével személyes céljaikat nemzedéki, sőt nemzeti célokat is elérve 

tudják megvalósítani. Kövér László köszönetet mondott a szervezőknek, akik 2010-ben 100 

versenyzővel indították útjára a kupát, ma pedig 2000 magyar egyetemistának jelenthet 

mindez nemcsak kihívást és erőpróbát, továbbá életre szóló barátságok lehetőségét is. 

 

Szijjártó Péter: az európai katonák Ukrajnába küldéséről szóló nyilatkozatok 

ellentétesek az érvényben lévő NATO-döntésekkel 
2024. február 29. – MTI, hirado.hu, Magyar Nemzet, Magyar Hírlap, Demokrata, 

PestiSrácok.hu, origo.hu, PannonRTV,  

A NATO jelenleg érvényben lévő döntéseivel homlokegyenest ellentétes minden arról szóló 

terv, illetve  megnyilatkozás, hogy esetleg európai katonák tűnjenek fel Ukrajnában - jelentette 

ki a tárca tájékoztatása szerint Szijjártó Péter külgazdasági és külügyminiszter csütörtökön 

Budapesten. A tárcavezetőt a csádi kollégájával, Mahamat Saleh Annadiffal közös 

sajtótájékoztatóján kérdezték Emmanuel Macron francia elnök friss nyilatkozatáról, amelyben 

nem zárta ki nyugati katonák küldését Ukrajnába. Erre reagálva rendkívül veszélyesnek 

nevezte az eszkaláció veszélyével járó kijelentéseket. „Mert a helyzet pattanásig feszült, és egy 

pattanásig feszült helyzetben a szavaknak, a kijelentéseknek is sokkal nagyobb súlyuk van, 

mintha békés környezetben tennék meg őket" - mondta. "Ezért nagyon fontos, hogy 

sziklaszilárdan és világosan képviseljük saját álláspontunkat. Magyarország semmilyen szín 

alatt nem hajlandó katonákat küldeni Ukrajnába, és ezután sem fog fegyvert szállítani" - 

figyelmeztetett. 
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Kelemen Hunor: felháborító a Maros megyei prefektus hozzáállása a katolikus 

iskola ügyéhez 
2024. február 29. – MTI, Magyar Hírlap, maszol.ro, Székelyhon.ro, Vajma.info 

Felháborítónak, elfogadhatatlannak és minősíthetetlennek nevezte csütörtökön Kelemen 

Hunor, a Romániai Magyar Demokrata Szövetség (RMDSZ) elnöke a Maros megyei prefektus 

hozzáállását a marosvásárhelyi katolikus iskola ügyéhez a Maszol.ro hírportálnak adott 

nyilatkozatában. Kijelentette: Ciprian Dobre visszaél hatalmával, és megtámad a közigazgatási 

bíróságon minden olyan önkormányzati döntést, mely "természetes mederben tartaná a 

dolgokat". Az RMDSZ elnöke arra reagált, hogy a Maros megyei prefektúra szerdán 

közleményben tudatta: a marosvásárhelyi ítélőtábla jogerősen érvénytelenítette a helyi 

képviselőtestületnek a katolikus iskola ügyében hozott 2022-es döntését. Az önkormányzati 

határozatot tavaly májusban az alapfokon eljáró Maros megyei törvényszék is 

érvénytelenítette, ezt az ítéletet emelte jogerőre a táblabíróság. "Felháborító! Prefektusként 

annak örülni, hogy sikerült megakadályozni egy tanintézmény létrehozását. Elfogadhatatlan és 

minősíthetetlen! Választási kampány idején vagy azon kívül, prefektusként a közösség érdekeit 

kell szolgálni" - idézte Kelemen Hunort a Maszol. 

      
Fellebbezett a Bihar megyei önkormányzat a római katolikus egyháznak 

visszaszolgáltatott nagyváradi ingatlan ügyében 
2024. február 29. – Krónika 

Megfellebbezte a Bihar megyei önkormányzat az egyházi javak visszaszolgáltatásával 

foglalkozó testület döntését, amellyel visszaadta az egykori katolikus kör belvárosii épületét a 

római katolikus egyháznak. Ilie Bolojan, a Bihar megyei közgyűlés elnöke csütörtökön 

jelentette be, hogy fellebbezést nyújtott be a restitúciós testület döntése ellen, amely révén 

visszaszolgáltatták a nagyváradi római katolikus püspökségnek az épületet, amelyben ma az 

állami filharmónia működik. Ennek nyomán bíróságon dől el, hogy valóban visszakaphatja-e 

az egyház a jogos tulajdonát. a restitúciós bizottság huszonkét éves hercehurca után még tavaly 

decemberben döntött a természetbeni visszaszolgáltatásról, de csak néhány hete került 

nyilvánosságra a hír. 

 

Ciolacu: az államfőválasztásokat szeptember 15-én és 29-én, a parlamenti 

választásokat december 8-án tartják 
2024. február 29. – maszol.ro, szekelyhon.ro 

A kormánykoalíció megállapodott abban, hogy az államelnök-választásokat szeptember 15-én 

és 29-én, a parlamenti választásokat december 8-án tartják. Ezt Marcel Ciolacu miniszterelnök 

nyilatkozta szerdán a România TV műsorában – tájékoztat az Agerpres. Emlékeztetett, a PSD 

és a PNL alkotta koalíció döntése értelmében a helyhatósági választásokat és az európai 

parlamenti választásokat ugyanazon a napon, június 9-én tartják. Az államelnök-választások 
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első fordulójára szeptember 15-én, a másodikra szeptember 29-én kerül sor, december 8-án 

lesznek a parlamenti választások. „Így egyeztünk meg a koalícióban” – mondta Ciolacu. 

Hozzátette, tudomása szerint a PNL vezetősége vasárnap hagyja jóvá belső szavazás útján a 

választások ütemtervét. Ezt követően a kormány sürgősségi rendeletet hoz róla, majd a 

parlament elé terjesztik elfogadásra. 

 

Ölvedi Zsolt marad Székelyudvarhely alpolgármestere 

2024. február 29. – maszol.ro, szekelyhon.ro 

Február 29-én, csütörtökön rendes havi ülését tartotta meg Székelyudvarhely önkormányzati 

testülete, a napirendi pontok között szerepelt Ölvedi Zsolt alpolgármester leváltása is. 

Megvitatására mégsem került sor, kezdeményezői még a napirend megtárgyalása előtt 

visszavonták a határozattervezetet. Így az RMDSZ-frakciónak sem kellett „örökösen 

tartózkodnia”. Székelyudvarhely alpolgármesterének, Ölvedi Zsoltnak a leváltása egy hónappal 

ezelőtt, a januári soros ülésen került szóba, amikor Bindea Dániel MPP-s tanácsos a Szabad 

Emberek Pártja (POL) nyolc tanácsosának támogatásával benyújtotta a székelyudvarhelyi 

alpolgármester leváltását célzó határozattervezet. Magyarul a többségi POL-frakció a testület 

egyetlen MPP-s tanácsosa által szerette volna visszahívni saját alpolgármesterét. Godra Zsolt 

POL-os frakcióvezető azzal indokolta a döntést, hogy Ölvedi Zsolt már nem képviselheti őket, 

mert lejáratja a frakciót, és „gyakorlatilag értékelhetetlen a feladata.” 

 

Kétnyelvű helységnévtáblákat helyeztek a Máramaros megyei Szamosardó 

határába 
2024. február 29. – Krónika 

Kétnyelvű helységnévtáblákat helyeztek a Máramaros megyei Szamosardó határába – közölte 

az RMDSZ Máramaros megyei szervezete. Mint írják: „az RMDSZ és Vicsai István 

alpolgármester közbenjárására sikerült ezt a hiányosságot pótolni. A munkát folytatjuk a 

magyar közösségért!” Szamosardó (Arduzel) Sülelmed (Ulmeni) községközponthoz tartozik. 

Sülelmed lakossága a legfrissebb népszámlálási adatok szerint 7110 fő, ebből 1448-an vallották 

magukat magyarnak. 

 

Újból megnyitják Aradon a kibővült 1848–49-es ereklyemúzeumot, kiegészülve 

a Búsuló Arad-szoborral  
2024. február 29. – Krónika 

Március elsején, pénteken 18 órakor újra megnyitják az Arad Megyei Múzeum képtárát és az 

1848–1849-es Ereklyemúzeum-gyűjteményét a Kultúrpalotában – írta az Aradihírek.ro. A 

múzeumban folyó felújítási munkálatok miatt tavaly május óta zárva tartott állandó kiállítások 

újbóli megnyitása egyben a tárlatok jelentős – mind helyszíni, mind tartalmi – bővítését is 

jelenti. A képtár egy új teremmel és 22 „új” festménnyel bővül, nagyrészt magyar festők 

műveivel. Munkácsy Mihály, Feszty Árpád és Lotz Károly mesterművein kívül az új teremben 

Benczúr Gyula, Wágner Sándor, Rippl-Rónai József, Vaszary János és mások képeit 
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csodálhatják meg az érdeklődők a megújult állandó kiállításon – közölte Fekete Károly, az aradi 

Kölcsey Egyesület alelnöke. 

 

Átadták az erdőszentgyörgyi városi kórház új járóbeteg-rendelőjét 
2024. február 29. – maszol.ro, szekelyhon.ro 

Átadták az erdőszentgyörgyi városi kórház új járóbeteg-rendelőjét. Ezt európai uniós 

támogatásból valósította meg az önkormányzat, amelynek mindössze 2 százalékos önrészt 

kellett biztosítani. A beruházáshoz kapott uniós támogatás 7 millió lejre rúg. Csibi Attila, 

Erdőszentgyörgy polgármestere elmondta, egy régi épületet sikerült teljesen újjáépíteni, 

manzárdosítani és korszerű felszerelésekkel ellátni. Vadonatúj laboratórium kapott helyett 

benne, és olyan korszerű röntgengép, amiből az országban jelen pillanatban csak kettő-három 

van. Az átadáson jelen levő Kelemen Hunor RMDSZ-elnök közölte, évek óta a szövetség egyik 

prioritása az egészségügyi intézményeket fejlesztése. Beruháznak, keresik a forrásokat, hogy 

ne maradjon egyetlen ember sem, akinek egészségügyi szolgáltatásra van szüksége ellátás 

nélkül, és jó minőségű ellátást kapjon. „Az út elején vagyunk, azt is látni kell, hogy ez egy 

nagyon-nagyon hosszú út, hisz hatalmas behozni valója van Romániának” – mondta Kelemen 

Hunor. 

 

Újra nekiveselkednek Sepsiszentgyörgyön az ifjúsági és kulturális központ 

megépítésének 
2024. február 29. – szekelyhon.ro 

Régi terve a sepsiszentgyörgyi önkormányzatnak a Bodok szálló helyére tervezett ifjúsági és 

kulturális központ, amelynek megépítéséhez a magyar kormány segítségére is számítanak. Az 

elmúlt években „leült” a terv, most azonban ismét a napirendre került az öltet. „A létesítmény 

mielőbbi megvalósításának érdekében a magyar kormány az Építési és Közlekedési 

Minisztériumon keresztül támogatását fejezte ki a kulturális központ létrehozásának 

előkészítésében” – áll az előterjesztett dokumentumban. Ez szerint a minisztérium vállalja, 

hogy a sepsiszentgyörgyi önkormányzattal együtt ötletpályázatot hirdet és a beérkező 

pályaműveket térítésmentesen adja át a városnak, amelynek a továbbiakban is biztosítják a 

részvételét a pályaműveket elbíráló bizottságban, a helyszíni szemléken. A felek arra kötelezik 

magukat, hogy biztosítják az együttműködéshez az emberi erőforrást és az infrastruktúrát.  

 

Teljes pompájában díszeleg a felújított marosvásárhelyi Kultúrpalota – átadási 

ünnepségén két nyelven dicsérték  
2024. február 29. – MTI, Krónika, szekelyhon.ro, maszol.ro 

Átadták csütörtökön a felújított marosvásárhelyi Kultúrpalotát, a négy évig tartó felújítási és 

restaurálási munkálatok alatt teljesen megújult Erdély egyik legfontosabb műemlék épülete. A 

Marosvásárhely főterén álló szecessziós palota megújult tükörtermében tartott kétnyelvű 

átadási ünnepsége román és magyar – átadási ünnepségen Péter Ferenc, az épületet fenntartó 

Maros megyei közgyűlés elnöke elmondta: az átadási ünnepség kiemelkedő esemény a megye 
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lakossága számára. A Kultúrpalota úgy tökéletes, ahogy azt több mint száz évvel ezelőtt 

megálmodta és felépítette nekünk Bernády György polgármester. Nekünk annyi a dolgunk, 

hogy vigyázzunk rá, és megtartva évszázados patináját, a mai kor igényeinek megfelelően 

végezzük rajta a beavatkozásokat” – mondta a politikus. Ötvös Koppány Bulcsú, a Maros 

Megyei Múzeum igazgatója beszédében rámutatott: a palota 111 éve szolgál művelődési célokat, 

és legutóbb valószínűleg felavatásakor tündökölt ugyanolyan pompában, mint most. 

 

„Megoldás egy nem létező problémára” – Nagybánya magyar alpolgármestere 

falbontásról, Cherecheș örökségéről  
2024. február 29. – Krónika 

Annak a falnak megvolt az oka, hogy ott legyen, és továbbra is meglenne az oka, hogy ott legyen, 

nem is fal, hanem kerítés – szögezte le a Krónikának Pap Zsolt István, Nagybánya 

alpolgármestere, aki szerint „kénytelenek” eleget tenni a romák tömbházai köré 2011-ben 

felhúzott építmény lebontását előíró jogerős ítéletnek. Az RMDSZ politikusát a fal ötletgazdája, 

Cătălin Cherecheș elítélt szökevény polgármester „örökségéről” is faggatták a közelgő 

választások fényében. 

 

Ingyen ebédet kap több mint 26 ezer magyar diák 
2024. február 29. – maszol.ro, Nyugati Jelen 

Országszerte 1200 iskolával bővítette a kormány az egykori meleg ebéd programban résztvevő 

tanintézmények számát. Ezek között 137 olyan iskola van, ahol magyar nyelven is folyik 

oktatás. Összességében 26300 magyar tannyelvű osztályban tanuló gyermek fog az iskolában 

ingyen egészséges ebédet kapni – tájékoztat az RMDSZ közleménye. „Az új közoktatási törvény 

kimondja, hogy 2030-ig minden gyermek ingyen, egészséges ebédet fog kapni az iskolákban. 

Ez a folyamat most elindult, a mi dolgunk pedig odafigyelni arra, hogy a bővítések során egyre 

több olyan iskola kerüljön be a programba, ahol magyarul vagy magyarul is folyik az oktatás, 

hiszen ezek a diákok csak nekünk, csak az RMDSZ-nek fontosak” – fogalmazott Kallós Zoltán 

kisebbségi oktatásért felelős államtitkár.  

                             
Lehet-e megbízhatóan mérni az iskolák teljesítményét? 
2024. február 29. – Ma7.sk 

Néhány napja az iskolákat rangsoroló INEKO-felmérés tart lázban sokakat. Vannak, akik 

nehezményezik, hogy a magyar tanítási nyelvű iskolák nem szerepeltek túlságosan jól, mások 

szerint ez is csak egy felmérés. Matus Mónika, a szenci Szenczi Molnár Albert Alapiskola 

igazgatója úgy gondolja, regionális szinten nagyobb értelme volna az összehasonlításnak. 

Persze csak akkor, ha az iskolák nagyjából hasonlók. Még a falusi és városi iskolák 

összehasonlítása is problematikus. Nehéz összemérni az állami és fizetős magániskolákat, hisz 

ez utóbbiak jóval több pénzből gazdálkodnak. Raadásul azt sem veszi figyelembe, hogy magyar 
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iskolából érkező diákok érnek el kiemelkedő teljesítményeken szlovák nyelvű versenyeken, 

illetve nem számítanak bele a magyarországi versenyeredmények. 

 

Új járási elnök viszi kampányhajrába a Magyar Szövetséget a mátyusföldi 

régióban 
2024. február 29. – Ma7.sk 

Járási elnökségi konferenciát tartott a Magyar Szövetség párt a mátyusföldi Galántán. A gyűlés 

során megszavazták, hogy az elnökség újra 18 tagú lesz – pótolták az egykori Most-Híd 

platform képviselőinek távozása miatt hiányzó tagságot. A párt járási elnökének Zupko Tamást 

választották meg. Ösztönözték az elnökséget a közelgő köztársasági elnöki választások, 

valamint az európai parlamenti választások körüli közösségösszefogó munkára. “Nemcsak a mi 

közösségünknek, hanem a magyar keresztény-konzervatív vonalnak is fontos, hogy a 

Felvidékről is kerüljenek Brüsszelbe megfelelő gondolkodású, konzervatív elképzelések mellett 

kiálló képviselők” – hangsúlyozta Zupko Tamás. 

 

Húsz év, tízezer diploma 
2024. február 29. – Ma7.sk 

2003. október 23-a jelentős mérföldkő a felvidéki magyarság történetében. Ekkor hagyta jóvá 

a szlovák parlament a Selye János Egyetem megalapításáról szóló törvényt. Valóra vált egy 

régóta dédelgetett álom, az óvodától egészen az egyetemig biztosított lett az anyanyelvi oktatás. 

Ehhez persze kellett a megfelelő politikai klíma, húsz magyar képviselő, valamint további 

közéleti személyiségek kitartó munkája. És kellett hozzá 77 igen, 49 nem szavazat, valamint 7 

tartózkodás. Azt, hogy ott a helyük a szlovákiai és közép-európai felsőoktatási térképen, 

adatokkal is alátámasztotta. Az utolsó 17 esztendő folyamán 10 ezer diplomát adtak át végzős 

hallgatóiknak. 

 

Ablakcsere, redőnyszerelés és vidám munka - közösségi hellyé alakul a felsőszeli 

Öregiskola 
2024. február 29. – Ma7.sk 

A Galánta és Vidéke Társulás gondozása alatt újítódik fel a felsőszeli Öregiskola épülete a 

magyar kormány hathatós anyagi támogatásának köszönhetően. A nyári tervek 

nagyszabásúak. Nyáron már a hagyományos GAVIT táboroknak ad otthont az épület és az 

udvar, de terveznek nagyszabású családi napokat, kvízesteket, stand-up comedyket, 

nótaesteket és egy Dérynéről szóló előadást is. Jelenleg néptáncpróbáknak és a Szakkör 

ágazatainak működéséhez ad teret az Öregiskola. A nagyszabású felújítási munkálatokhoz a 

magyar kormány, valamint a Bethlen Gábor Alap támogatását kapta meg a GAVIT. A 

rekonstrukciónak egy évvel ezelőtt láttak neki. 
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Jól szerepeltek a felvidéki csapatok a hungarikum vetélkedőn 
2024. február 29. – Ma7.sk 

Lezárult a hetedik osztályosok részére meghirdetett "Értékek, kincsek, hagyományok a Kárpát-

medencében" címet viselő hungarikum vetélkedő, amelynek döntőjébe három felvidéki csapat 

is bekerült. A Lakiteleki Népfőiskola által meghirdetett vetélkedőre négy korosztályban 

összesen 343 csapat jelentkezett. A több fordulóból és különböző feladatokból álló 

megmérettetés múlt heti elődöntőjébe 16 csapat jutott tovább. A Kárpát-medencei hungarikum 

vetélkedő döntőjébe jutva a 12 csapat közül a dunaszerdahelyi Kodály Zoltán Alapiskola 

csapata az előkelő 5. helyezést érte el, míg a feledi Szombathy Viktor Alapiskola csapata a 

nyolcadik, a kétyi alapiskola csapata pedig a 11. helyen végzett. 

 

A Beneš-dekrétumok nyomán indított földelkobzást az elsőfokú bíróság 

bevégezte 
2024. február 29. – Új Szó 

Az elsőfokú bíróság úgy döntött, bevégzi a németek kollektív bűnösségét kimondó Beneš-

dekrétumok alapján indított konfiskációt. A pozsonyi autópálya-körgyűrű alatti több mint 400 

ezer eurós telkeket a törvényszék a Dunahidasról elüldözött osztrák család leszármazottjától 

elveszi és az állam tulajdonába utalja. A Pozsonyi IV. Városi Bíróság bírája, Oľga Nižňanská 

csütörtökön úgy döntött, a Szlovák Földalapnak (Slovenský pozemkový fond, SPF) ad igazat 

abban a perben, amelyet az állami intézmény az osztrák állampolgárságú Helga Anderl ellen 

indított. Az SPF szerint Anderl nagyapja, Martin Pfundtner, akinek a családját a második 

világháború után a Pozsony melletti Dunahidasról üldözték el, német volt, így a Beneš-

dekrétumokban megfogalmazott kollektív bűnösség elve alapján a tulajdona a szlovák államot 

illeti. Az egykori tulajdonosok örököse fellebbez, a döntés nem jogerős. 

 

Országos élmezőnyben a dunaszerdahelyi úszóklub 
2024. február 29. – Új Szó 

Néhány verseny ugyan még hátra van, de a számok már most azt mutatják, hogy megnyerik a 

bajnokságot a dunaszerdahelyi úszók. A dunaszerdahelyi TopRunDS csapatát Tősér Sándor, 

Tarič László, és Nyáry Richárd alapították három évvel ezelőtt. A csapatban 14 úszó van, akik 

a Szlovák Úszószövetség tagjai is. Legutóbb a Romániában rendezett Európa bajnokságon 

vettek rész, most hétfőn pedig Lettországba utaznak, a világbajnokságra. Eredményeikkel a 

nagy szlovák úszóklubokat, mint például Trencsén, vagy Nagyszombat könnyedén utolérték, 

sőt, már meg is előzték a ranglistán. A jelenlegi állás szerint, a negyedik forduló után vezetik a 

bajnokságot, mindezt úgy, hogy csupán egy három éve működő klubról van szó. 
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Kovács Elvira: A VMSZ továbbra is a kormánykoalíció része kíván lenni 
2024. február 29. – PannonRTV 

A köztársasági elnökkel a VMSZ programjáról tárgyalt a párt küldöttsége kedden, szóba került 

az illegális migráció, az infrastrukturális projektek és a sport is – hangsúlyozta Kovács Elvira, 

a VMSZ alelnöke a szerbiai közszolgálati televízióban. Kiemelte, a VMSZ tíz éve a 

kormánykoalíció része, és a továbbiakban is szeretné folytatni ezt az együttműködést. Kovács 

Elvira, alelnök, VMSZ: „Az elsődleges célunk a vajdasági magyarok, a vajdaságiak és persze 

mások érdekeinek a képviselete, mert amit mi szeretnénk elérni, az mindenkinek jó. A múltban 

ezt államtitkárok szintjén, a különböző minisztériumokban tettük, és nyíltan beszéltünk arról 

többször, hogy mi egy kisebbségi, regionális párt vagyunk, és úgy gondoljuk, hogy egy 

miniszternek a teljes infrastruktúrára szüksége van.   
 

Nagybecskerek: Tiltakozás a szakközépiskola bezárása miatt 
2024. március 1. – Vajma.info 

Tiltakozást szerveztek ma Nagybecskereken, hogy megvédjék az Uroš Predić Vegyészeti-

élelmiszeripari és Textilipari Iskolát a teljes felszámolástól. A Kultúrközpont előtti téren délben 

vette kezdetét a tiltakozás, ahol az Iskolai igazgatóság is székel, a fő szervező a Bánáti 

Pedagógusok Szakszervezete volt. A felszólalók szerint az önkormányzat intézkedésének a 

hátterében, mármint hogy bezárják az Uroš Predić szakközépiskolát, észszerűsítés, illetve 

takarékoskodás áll. A tömeg füttykoncerttel fejezte ki elégedetlenségét Január végén juttatott 

el egy átiratot az iskola vezetésének Simo Salapura, Nagybecskerek polgármestere, az átirat 

szerint becsukják a tanintézményt, mert nem támogatják a jövő tanévre vonatkozó iratkozási 

tervet, a meglévő oktatási profilokat pedig a három másik nagybecskereki középiskolára 

osztják szét. 

 

Fennmaradni és lépést tartani 
2024. február 29. – Magyarszo.rs 

A fennmaradás, a kisebbségi nyelvű tájékoztatás folytonosságának szavatolása vezérli a 

tartományi kormányt minden évben, amikor jóváhagyja a nyomtatott kisebbségi 

sajtótermékek számára az éves támogatást – hangzott el csütörtökön Újvidéken, a tartományi 

kormány szalonjában, ahol átadták a kiadóházak képviselőinek a 2024. évre vonatkozó 

dotációról szóló szerződéseket. Dragana Milošević művelődési és tájékoztatási titkár közölte, 

elismeréssel tartozik a nemzeti közösségek nyelvén megjelenő lapok munkatársainak, hiszen 

évről évre bizonyítják szívósságukat, önfeláldozó készségüket, s mindezt annak érdekében, 

hogy az adott közösség megőrizze saját kultúráját, sajátosságait, nyelvét. Vajdaság éppen 

emiatt a sokszínűség miatt számít gyöngyszemnek, de kivételes régió egész Európában abban 

a tekintetben is, ahogyan ezeknek a fontos lapkiadóknak a támogatása megvalósuk, egyrészt 

tartományi, másrészt nemzeti tanácsi forrásokból. 
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„A kemény piaci viszonyokban korszerű eszközökre van szükség” 

2024. március 1. – PannonRTV 

Magyarcsernyén folytatódott a VMSZ mezőgazdasági szakpolitikusainak körútja, melyen a 

termelőket tájékoztatják a 2024-es támogatási lehetőségekről. Mint elhangzott, a kemény piaci 

viszonyokban korszerű eszközökre van szükség. Ehhez a termelőknek minden lehetőséget meg 

kell ragadniuk minisztériumi, tartományi vagy önkormányzati szinten, illetve a Prosperitati 

pályázatain. A csernyeiek többsége mezőgazdasággal foglalkozik. Kukoricát, búzát és 

napraforgót termesztenek. Azt állattenyésztés az utóbbi években visszaesett - hallottuk Darusi 

Renáta falugazdásztól, aki Magyarcsernyén, Kisoroszon, Szajánban és Padén mintegy 

háromszáz gazdaság ügyeinek intézésében segít. „Február hónap folyamán a gazdaságok 

megújítását végeztük. Valamint a terület alapú támogatás igénylésében segítettem a 

termelőknek. A gazdaságok megújításán belül elkészítettük a vetéstervet. A parcellákat is 

ellenőriztük. Hogyha erdőrész vagy villanykaró belelóg, akkor azt kivettük, mivel nagyon 

fontos, hogy csak a bevetett terület legyen beadva.” 

 

Megváltozik a középiskolások utazási támogatása Óbecsén 
2024. február 29. – PannonRTV 

Szeptembertől megváltozik a középiskolás diákok utaztási támogatása Óbecsén. Míg korábban 

a község csak részben finanszírozta a helyi középiskolások utazási költségeit, a következő 

tanévtől kezdve vállalják a teljes összeg kifizetését. Nem csupán azoknak a tanulóknak a 

kiadásait fedezik, akik a községbeli településekről utaznak be Óbecsére, de azokét is, akik más 

községekben tanulnak. Az önkormányzat kiemelten fontosnak tartja a gyermeket vállaló 

családok további támogatását is, ezért a község elsőszülöttjei az eddigi húszezer dináros 

egyszeri juttatás helyett az idei évtől kezdve negyvenezer dináros egyszeri támogatást kapnak. 

Tavaly szeptember óta minden gyermek számára ingyenes az óvodai ellátás Óbecse község 

területén, továbbá idén szeptembertől minden általános iskolába induló elsősnek a helyi 

önkormányzat gondoskodik majd a tankönyvekről - mondta Tóth Ferenc, a polgármesteri 

kabinet tagja. 

 

Saját székházat kapott a Szakegyesületek és Társulatok Szövetsége Szabadkán 
2024. február 29. – PannonRTV 

Az eseményt Szalai Attila karikaturista kiállítása tette ünnepélyesebbé. Az 1965-ben alakult 

szövetség ennek köszönhetően először tudta saját épületben megünnepelni fennállását az 

Arsenije Čarnojević és a Jovan Jovanović Zmaj utcák sarkán. A szövetségnek jelenleg 25 aktív 

tagja van, az egyesületek jelentős részét pedig fiatalok alkotják - emelte ki Hulló István, a 

szabadkai Szakegyesületek és Társulatok Szövetségének elnöke. Hulló István, elnök, 

Szakegyesületek és Társulatok Szövetsége, Szabadka: „Végre van egy hely, ahol összejöhetünk, 

ahol akár beszélgetések, akár tárlatok vagy projektek tudnak megvalósulni teljes mértékben 

önállóan. 
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Várhelyi Olivértől kért segítséget a volt ukrán elnök 
2024. február 29. – Magyar Nemzet, Magyar Hírlap, Mandiner 

Az ukrán kormány erősen diszkriminálja az ellenzéket, ami semmiképpen sem egyeztethető 

össze az uniós integrációs normákkal. Többek között ez áll abban a levélben, amelyet Petro 

Porosenko volt ukrán államfő írt Várhelyi Olivérnek, az Európai Bizottság bővítésért és 

szomszédságpolitikáért felelős tagjának. Porosenko arra panaszkodott, hogy mondvacsinált 

okok miatt nem engedik ki az országból. Egy működő demokráciában az ellenzéket nem lehet 

korlátozni – ezzel a megjegyzéssel osztotta meg a közösségi oldalán Várhelyi Olivér, az Európai 

Bizottság bővítésért és szomszédságpolitikáért felelős tagja azt a levelet, amelyet Petro 

Porosenko volt ukrán elnök írt neki. Ebben a levélben az ukrán ellenzéki politikus Várhelyi 

Olivér segítségét kérte abban, hogy az Európai Unió felhívja az ukrán kormány figyelmét az 

ottani ellenzék diszkriminációjára. 

 

Menekült családok pihentek a Vadvölgy Panzióban a KMNE jóvoltából 
2024. február 29. – Karpat.in.ua 

A Tiszakeresztúri Bentlakásos Iskolában a háború kitörése óta folyamatosan mintegy száz 

menekült lakik. Jelenleg 85-en. Közülük 33 gyermek, akiknek a többsége valamilyen 

fogyatékkal él. A Kárpátaljai Magyar Nagycsaládosok Egyesülete a Vadvölgy Panzióban 

számukra biztosított egy hosszú hétvégét. A csoportot a Munkácsi Szent Márton Karitász 

szervezte meg. Hegyekkel övezett festői szépségű táj, csörgedező patakok. Ilyen környezetbe 

érkeztek a háborús övezetből áttelepültek. Közülük sokan már közel két éve hagyták el 

otthonukat. 43-an jöttek, többségében anyukák és gyermekeik, akiket változatos program várt. 

A kis batyukba elhelyezett lapocskák tartalma nem meglepő, hiszen ezek a gyermekek sok 

borzalmat rakétatámadást, bombázásokat éltek át. Noha most pihennek az otthonukra, békére, 

szeretetre vágynak. 

 

35 éves a KMKSZ – szemelvények az elmúlt öt évből 
2024. február 29. – Karpat.in.ua 

1989 a csodák éve volt. A gorbacsovi peresztrojka meglazította a kommunista totalitárius 

rendszert, Közép-Kelet-Európában hihetetlen gyorsasággal következtek be a változások, sorra 

dőltek meg a szocialista diktatúrák, és a romániai eseményeket kivéve mindez vértelenül 

zajlott. A megnyíló lehetőségeket nem várt módon ki tudta használni a megtizedelt, elnyomott, 

az anyaországtól, Európától vasfüggönnyel elzárt kárpátaljai magyarság is. Az a magyarság, 

mely sosem gondolta volna, hogy három évtizeddel a birodalom szétesése után, még az 

átkosnál is nehezebb idők jönnek. Következett ugyanis a háború, és a Kárpátaljai Magyar 

Kulturális Szövetség aktivistái, önkormányzati képviselő, polgármesterei az anyaországgal és a 

humanitárius szervezetekkel, valamint az egyházakkal együttműködve azonnal a cselekvés 

K
á

rp
á

ta
lj

a
 

https://magyarnemzet.hu/kulfold/2024/02/varhelyi-olivertol-kert-segitseget-a-volt-ukran-elnok?fbclid=IwAR3P7SjoMz9Iq2y-oGOV4aBwny0v68nm0h8shqISqKTpMTvxRmpxuanfvMU
https://life.karpat.in.ua/?p=179792&lang=hu
https://life.karpat.in.ua/?p=179796&lang=hu


 

 

Napi Nemzetpolitikai Sajtószemle – 2024. március 1. 

 

 

mezejére lépett. Kapcsolatrendszerének és közbenjárásának köszönhetően szinte azonnal 

megindultak Ukrajnába a segélyszállítmányok. 

 

Játszóteret adtak át Gáton 
2024. február 29. – KISZo.net 

A gáti gyermekek már izgatottan várták, mikor vehetik végre birtokukba azt a játszóteret, amit 

ma avattak fel a falu központjában. Mondani sem kell, milyen kellemes ilyen alkalmon részt 

venni, amikor háború idején átadnak valamit. Egyetértett ezzel Lizák István elöljáró is, aki 

köszöntőjében kiemelte: „Itt állunk egy vadonatúj, frissen megépített játszótér mellett, 

melynek elkészülte hálára ösztönöz minket. Hálásak vagyunk ezért mindenekelőtt a 

Jóistennek, majd azoknak az embereknek, akik sokat tettek azért, hogy ezzel a játszótérrel 

környeztünk épüljön-szépüljön. Nagy örömmel adjuk át településünk legifjabb kis lakóinak, 

hogy végre birtokukba vehessék a tíz elemből álló teret”. 

 

ENSZ: Csökkent az Ukrajnába visszatérni tervező menekültek száma 
2024. február 29. – KISZo.net 

Az ENSZ Menekültügyi Ügynöksége (UNHCR) friss tanulmányából kiderül, hogy az ukrán 

menekültek csaknem kétharmada szeretne a jövőben visszatérni Ukrajnába, de összességében 

az elmúlt év során csökkent a hazatérni szándékozók aránya. A korrespondent.net által idézett 

dokumentumból kitűnik, hogy jelenleg csaknem 6,5 millió Ukrajnából származó menekült 

keres menedéket szerte a világon, és körülbelül 3,7 millió ember belső menekült. A hazatérést 

tervezők többen vannak a szomszédos országokban tartózkodók körében (75%), mint azok 

között, akik más európai országokban – Ukrajnától távolabb – leltek menedékre (62%). A 

visszatérést akadályozó fő tényezőnek a biztonsági helyzetet jelölték meg a menekültek. 

További, a megkérdezettek válaszaiban gyakran megjelenő probléma a lakhatás és a 

megélhetési források hiánya. Az Ukrajnába visszatért menekültek 55%-a számolt be arról, hogy 

kiderült, kevesebb lehetőségük van munkát találni, mint hitték. 

 

Mátyás-mesék az eszéki gyermekszínházban 
2024. feburár 29. – Kepesujsag.com 

Az eszéki magyar főkonzulátus szervezésében kedden délelőtt az eszéki Branko Mihaljević 

Gyermekszínházban Mátyás-meséket mutattak be, melyet Moravetz Levente rendezett. Az 

eszéki Magyar Főkonzulátusnak köszönhetően számos alkalommal volt már lehetőségünk 

csodálatos színielőadásokat, koncerteket élvezni. Ezúttal a gyerekek számára hoztak el nekünk 

egy nagyszerű előadást, amely az igazságos Mátyás király történeteit ismertette meg a 

gyerekekkel, a produkciót Moravetz Levente rendezte.  
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Volosko: megkoszorúzták gróf Andrássy Gyula magyar miniszterelnök 

emléktábláját 
2024. február 29. – Kepesujsag.com  

A Zágrábi Magyar Nagykövetség szervezésében immár hagyományosan koszorúzási ünnepség 

keretében hajtottak fejet Andrássy Gyula egykori miniszterelnök és külügyminiszter emléke 

előtt születésének 201. évfordulója alkalmából az Abbáziához közeli Volosko településen, ahol 

utolsó éveit töltötte. Andrássy Gyula 1823. március 3-án született. Az Osztrák–Magyar 

Monarchia talán legnagyobb karriert befutó magyar politikusa volt. Fiatal korában katonaként 

és diplomataként is részt vett a szabadságharcban. A kiegyezés után ő lett az első magyar 

miniszterelnök. Külügyminiszterként (1871-79) nemzetközi hírnévre tett szert, 1889 után 

visszavonult a politikától. Utolsó napjait családja körében az Adrián, Voloskóban töltötte, ahol 

1890. február 18-án halt meg. 

 

Vissza a Kárpát-medencei magyar ifjúság „vérkeringésébe” 
2024. február 29. – Kepesujsag.com 

Bonet Stefan, a csúzai Ács Gedeon Magyar Ifjúsági Egyesület elnöke és Tarnai Attila, a HMDK 

küldöttje a horvátországi magyarok ifjúsági közössége képviseletében Mohácsy Istvánnal, a 

Fidelitas alelnökével tárgyalt Budapesten. A munkaebéden Mohácsy István, a Fidelitas 

magyarországi politikai ifjúsági szervezet alelnöke, valamint Gáspár Kolos nemzetpolitikai 

kabinetvezető fogadta Bonet Stefant, a csúzai Ács Gedeon Magyar Ifjúsági Egyesület elnökét, 

valamint Tarnai Attilát, a HMDK küldöttjét, akik a horvátországi magyar fiatalokat képviselve 

érkeztek a találkozóra. Szóba került, hogy a horvátországi magyar ifjúság nem képviselte magát 

az elmúlt években az anyaországi és Kárpát-medencei ifjúsági fórumokon. 

  

Mesterséges intelligencia az oktatásban 
2024. február 29. – Kepesujsag.com 

A fenti címmel szervezett egynapos továbbképzést a horvátországi magyar tannyelvű 

iskolákban tanító pedagógusok részére a horvát Köznevelési és Oktatási Ügynökség eszéki 

intézete a Horvátországi Magyar Pedagógusok Fórumával (HMPF) közösen. A képzésre múlt 

csütörtökön került sor a kopácsi Tangazdaság és Ifjúsági Központban, amelyet dr. Győrfi 

Tamás, a bajai Eötvös József Főiskola egyetemi docense vezetett. A téma a napjainkban 

villámsebességgel terjedő mesterséges intelligencia, illetve annak alkalmazási lehetőségei az 

oktatásban volt. A mesterséges intelligencia (MI) kiemelkedő jelentőséggel bír az oktatás 

területén, mivel forradalmasíthatja a tanulási folyamatokat és elősegítheti a diákok személyre 

szabott fejlődését. Alkalmazása segíthet az oktatóknak az adaptív tanítási módszerek 

kialakításában, melyek rugalmasan alkalmazkodnak a diákok egyedi igényeihez és tanulási 

stílusaihoz. 
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Évértékelés és tervek: közgyűlések Laskón és Sepsén 
2024. február 29. – Kepesujsag.com 

A napokban tartotta éves közgyűlését a Laskói Önkéntes Tűzoltó-egyesület és a HMDK sepsei 

alapszervezete is: beszámoltak a tavalyi programokról, eseményekről, és vázolták a 2024-es 

évre vonatkozó terveket. Sepsei HMDK-alapszervezet: szőlőt művelnek, színesítik a falu 

közösségi életét A sepsei HMDK-alapszervezet hétfőn tartotta közgyűlését, melyen az 

egyesületi tagok mellett részt vett Jankovics Róbert, magyarságunk parlamenti képviselője is. 

A résztvevőket Sipos Zoltán, az egyesület elnöke köszöntötte, majd megtartotta beszámolóját, 

amelyből kiderült, egy rendkívül eseménydús évet hagytak maguk mögött. 

 

Elektronikus sajtó 
 

 

Határok nélkül 
2024. február 29. – Kossuth Rádió 

 

„Vannak, akik szórakozásból olvasnak, és vannak, akik műveltségüket akarják 

olvasmányaikkal gyarapítani; de én a harmadik olvasóra gondolok, arra, akinek az olvasás 

életfunkció és ellenállhatatlan kényszer – csak ez az igazi olvasó.”  - Szerb Antal szerint. 

Az olvasásnak van világnapja, ahogy van a gyors- és a hangos olvasásnak is, sőt van napja az 

olvasás éjszakájának is. De ettől nem lesz népszerűbb az olvasás, pedig pozitív hatásait bárki 

élvezheti, aki könyvet vagy akár egy újságot vesz a kezébe, unaloműző, fejleszti a képzelőerőt, 

a szókincset, a helyesírást, fogalmazáskészséget és még sorolhatnánk. 

 

„A könyvben nem az az érték, ami le van írva, hanem amit kiolvasunk belőle. Minden szó arra 

való, hogy megindítson bennünk egy folyamatot, s mi ezt hitelesítsük.” – írta Kosztolányi 

Dezső. Vajdaságban a Magyar Nemzeti Tanács Kosztolányi születésnapját nevezte meg a könyv 

és az olvasás napjának. Lengyelországban a Nemzeti Olvasás Napján az egész ország 2012 óta 

- közösen olvas évente más-más könyvet a nemzeti irodalmukból.  

Romániában – ahol a lakosság kevesebb, mint 10 százaléka vásárol könyvet - az olvasás 

népszerűsítése céljából 2022-től tartják február közepén az Olvasás Nemzeti Napját. Hogy ez 

serkentette a székelyudvarhelyi diákokat vagy sem, mindegy is, mert a cél a fontos, hogy 

olvassanak az emberek.  

 

Ha ma elolvasnak a járókelők egy verset, holnap egy másik hosszabbat, talán növekszik az igény 

a kézzelfogható irodalom iránt – mondja Albert Orsolya színművész, a köztereken könyveket 

elhelyező székelyudvarhelyi diáklányok egyik mentora. De helyi írók, költők is felajánlották 

saját köteteiket a nemes célért -  ahogy a kezdeményezők mondják  - ha legalább egy pár percig 

nem a telefonjukat görgetik a buszra váró  emberek, már akkor megérte a fáradozás. Iskolai 
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programként indult a közösség támogatása; jelenleg a könyvgyűjtés és a könyves ládák 

készítése zajlik, márciustól pedig köztereken is lehet a könyveket forgatni Székelyudvarhelyen.  

 

 

Egy élet a közösség szolgálatában - ezzel a címmel jelent meg Hollanda Dénes marosvásárhelyi 

egyetemi tanárnak, a Sapientia egyetemalapító dékánjának életrajzi könyve. A magyar állam 

támogatásával létrejött önálló erdélyi magyar egyetem marosvásárhelyi karának megálmodója 

volt Hollanda Dénes, aki a rendszerváltás után, (akkor még) a marosvásárhelyi állami Műszaki 

Egyetem tanáraként előbb a saját intézményén belül kezdeményezte a magyar nyelvű 

mérnökképzés elindítását, de terve heves ellenállásba ütközött. Ekkor érlelődött meg egy 

erdélyi magyar magánegyetem létrehozásának gondolata, amelynek megvalósításához 

meghatározó módon járult hozzá Hollanda Dénes kitartó szervezőmunkája - fogalmazott a 

könyvbemutatón Máté Márton, a Sapientia egyetem docense, tanulmányi programfelelőse 

 

A szlovákiai INEKO kutatóintézet 42 nyilvános adat összerendezésével és súlyozásával 2012 

óta minden évben felállítja a szlovákiai iskolák rangsorát. De talán éppen ezzel a kifejezéssel 

van a baj, mert mint állítja Fodor Attila oktatási szakértő, nem helyes rangsorról beszélni, a 

magyar iskolák esetében pedig pláne nem. A 757 alap- és középiskola listáján a magyar iskolák 

közül a legjobb helyen, a 122-en a pozsonyi Duna utcai Magyar Alapiskola szerepel, a 

gimnáziumok közül a kassai Márai, a 35. helyen. Hogy miért nem helyes rangsorról beszélni, 

erről beszél Fodor Attila, a komáromi Comenius Pedagógiai Intézet igazgatója. 

 

Szórványban gyakori a kétnyelvűség, de nemcsak ott: a Föld lakosságának nagy része 

kétnyelvű. A kétnyelvűség szinte kizárólag előnyökkel jár, ez pedig fontos szempont kell, hogy 

legyen a tanulás nyelvének kiválasztásakor is. A kisebbségi nyelv ugyanis csak akkor marad 

meg, ha a gyermek ezen a nyelven tanul. Magyari Sára nyelvész a kétnyelvűségről, annak 

előnyeiről beszélt. 

 

Bronzérmet nyert a közelmúltban a stuttgarti Szakácsolimpián Paskó Csaba alsókelebiai 

plébános. A világbajnokságról korábban ezüstéremmel tért haza, így a séfek három nagy 

nemzetközi versenye közül kettőn már sikerrel járt. A főzés mellett tanítással is foglalkozik, 

zenetanárként tevékenykedik, illetve a sütés-főzés csínját-bínját osztja meg gyerekekkel.  

 


